
Prefaţă 

Această carte reprezintă esenţa distilată a anilor în care am studiat Biblia şi metafizica, precum şi a 

numeroaselor conferinţe şi cursuri pe care le-am susţinut. Mi-ar fi fost mai uşor dacă scriam o carte dublă ca volum, 

dar principalul meu scop este de a-i prezenta cititorului un manual practic de dezvoltare spirituală. Prin urmare, am 

condensat subiectul cât am putut de mult, căci, aşa cum ştie orice elev, exprimarea concisă este nepreţuită atunci 

când doreşti să înveţi o materie. 

Nu îţi imagina însă că vei putea asimila tot ce conţine acest manual doar într-una sau două lecturi. El trebuie 

recitit din nou şi din nou, până când vei căpăta o perspectivă complet nouă asupra vieţii şi un set de valori diferit, aşa 

cum îţi sunt prezentate acestea în Predica de pe Munte. Abia atunci vei putea experimenta Noua Naştere. 

Studiul Bibliei nu diferă prea mult de căutarea diamantelor în Africa de Sud. La început, oamenii au găsit 

câteva diamante în pământul galben şi s-au bucurat de norocul lor, considerând că acesta nu poate merge mai 

departe. 

Săpând mai adânc, ei au ajuns însă la pământul albastru, şi spre uimirea lor, au găsit aici mai multe pietre 

preţioase într-o singură zi decât înainte într-un an. Ceea ce înainte părea bogăţie a devenit acum insignifiant prin 

comparaţie cu noile comori. Într-o manieră similară, atunci când explorezi Adevărul Biblic, nu te considera satisfăcut 

cu pământul galben al câtorva descoperiri spirituale aleatorii, ci continuă să sapi pentru a ajunge la pământul 

albastru de dedesubt, infinit mai bogat. Pe de altă parte, Biblia diferă de o mină de diamante, căci sub pământul 

albastru există noi şi noi straturi de sol, din ce în ce mai bogate, care nu aşteaptă decât să fie înţelese de omul intuitiv 

spiritual, şi aşa mai departe, la nesfârşit. 

Atunci când citeşti Biblia, afirmă în permanenţă că Înţelepciunea Divină te iluminează. Aceasta este cea mai 

bună modalitate de a primi o inspiraţie directă de sus. 

Şi o ultimă precizare: am respectat obiceiul autorilor moderni de cărţi metafizice de a scrie cu iniţiale mari 

anumite cuvinte care se referă la aspecte sau atribute ale lui Dumnezeu. 

  

Capitolul 1 

Ce a predicat Iisus? 

Iisus Hristos este cu siguranţă cel mai important personaj din istoria umanităţii. Indiferent ce crezi despre el, 

va trebui să fii de acord cu această afirmaţie. Ea rămâne adevărată indiferent dacă îl consideri Dumnezeu sau un 

simplu om, iar în măsura în care îl consideri un om, dacă îl consideri cel mai mare Profet sau Învăţător al lumii ori un 

fanatic bine intenţionat care a sfârşit în suferinţă după o carieră scurtă şi furtunoasă, care a eşuat. Indiferent cum îl 

priveşti, cert este că viaţa şi moartea lui Iisus, inclusiv învăţăturile care îi sunt atribuite, au influenţat cursul istoriei 

umane într-o măsură mai mare decât cele ale oricăror altor oameni, cum ar fi Alexandru cel Mare, Cezar, Carol cel 

Mare, Napoleon sau Washington. Doctrinele sale (sau cel puţin cele care îi sunt atribuite) continuă să influenţeze 

vieţile oamenilor de astăzi, nenumărate cărţi referitoare la el sunt scrise şi citite, la fel ca şi nenumărate discursuri (le 

poţi spune predici) în privinţa lui – într-o măsură mai mare decât în privinţa tuturor celorlalte personaje istorice luate 

la un loc. 

Simplul fapt că a reprezentat o inspiraţie religioasă pentru întreaga rasă europeană de-a lungul a două 

milenii, în timpul cărora această rasă a dominat şi a modelat cultural, social şi politic destinele întregii lumi, într-o 

perioadă în care a fost descoperită şi ocupată întreaga suprafaţă a pământului, arată clar că avem de-a face cu cel mai 

important personaj din istoria umanităţii. 



În aceste condiţii, nimic nu poate fi mai important decât să ne întrebăm ce a propovăduit de fapt Iisus. 

Ce i-a învăţat el pe oameni? Ce şi-a dorit el să ne convingă să credem şi să facem? Ce obiective şi-a propus el 

cu adevărat? Cât de mult a reuşit în îndeplinirea acestor obiective, prin viaţa şi prin moartea lui? Cât de bine i-a 

exprimat şi i-a reprezentat ideile religia sau mişcarea numită creştinism de-a lungul ultimelor 19 secole? Cât de bine 

prezintă acest mesaj creştinismul modern? Dacă s-ar întoarce pe pământ în momentul de faţă, ce ar avea el de spus 

despre naţiunile creştine în general, şi despre bisericile creştine în particular – despre anglicani, baptişti, catolici, 

ortodocşii greci, metodişti, presbiterieni, quakers, salvaţionişti, adventiştii de ziua a şaptea şi unitarieni, ca să îi cităm 

în ordine alfabetică? Ce a predicat de fapt Iisus? 

Aceasta este întrebarea la care mi-am propus să răspund în această carte. Dorinţa mea este să demonstrez că 

mesajul pe care l-a adus Iisus are o valoare unică, întrucât reprezintă chiar Adevărul şi singura descriere perfectă a 

Adevărului referitor la natura lui Dumnezeu, a omului, a vieţii şi a lumii, inclusiv a relaţiilor care există între toate 

acestea. Mai mult decât atât, vom vedea că învăţătura lui Iisus nu este o simplă relatare descriptivă a universului, de 

interes exclusiv academic, ci reprezintă o metodă practică de dezvoltare a sufletului şi de modelare a destinului 

nostru, astfel încât să putem duce viaţa pe care ne-o dorim. 

Iisus ne explică ce este natura lui Dumnezeu, dar şi propria noastră natură; ne descrie semnificaţia vieţii şi a 

morţii; ne arată de ce facem greşelile pe care le facem; de ce cedăm atât de uşor tentaţiei; de ce ne îmbolnăvim; de ce 

suntem săraci; de ce îmbătrânim; şi mai presus de toate, ne învaţă cum putem depăşi toate aceste rele şi cum ne 

putem impregna viaţa cu sănătate, fericire şi prosperitate, răspândind aceste valori inclusiv în viaţa altora, dacă şi le 

doresc la rândul lor. 

Primul lucru pe care trebuie să îl înţelegem este un fapt de o importanţă deosebită, întrucât presupune o 

distanţare de afirmaţiile obişnuite ale ortodoxiei. Adevărul este că Iisus nu a predicat nici un fel de teologie. 

Învăţăturile sale sunt pur spirituale sau metafizice. Din păcate, creştinismul istoric nu şi-a pus decât întrebări 

teologice şi doctrinale, care – în mod paradoxal – nu apar nicăieri în învăţăturile evanghelice. Majoritatea celor cu 

inima sinceră vor rămâne uimiţi să afle că toate doctrinele şi teologiile bisericilor sunt simple invenţii umane, născute 

din mentalitatea autorilor lor şi inserate în Biblie. Din păcate, chiar aşa stau lucrurile. În Biblie nu există nici o teologie 

doctrinară; pur şi simplu nici una. Mulţi oameni sinceri care au simţit nevoia unei explicaţii intelectuale asupra vieţii şi 

care au crezut că Biblia reprezintă o revelaţie oferită umanităţii de către Dumnezeu au tras concluzia naturală că 

aceasta nu poate exista fără o teologie inerentă în ea, după care, mai mult sau mai puţin subconştient, au creat ei 

înşişi această teologie. Din păcate, ei nu deţineau cheia spirituală sau metafizică a Bibliei – ceea ce am putea numi 

Baza Spirituală a acesteia. În consecinţă, ei au căutat o explicaţie pur intelectuală sau tridimensională asupra vieţii, iar 

o astfel de explicaţie pur şi simplu nu există. 

Explicaţia reală a vieţii omului rezidă în faptul că acesta este în esenţa lui o fiinţă spirituală şi eternă, iar 

această lume, inclusiv această viaţă pe care o cunoaşte dintr-o perspectivă intelectuală, nu reprezintă decât o secţiune 

transversală a adevărului plenar. Indiferent la ce se referă (de la o maşinărie la un cal), o secţiune transversală nu 

poate oferi decât o explicaţie parţială a ansamblului. 

Pornind de la mica perspectivă pe care o aveau asupra universului şi de la o imagine a acesteia luată cu 

ochii pe jumătate închişi, şi interpretând-o dintr-o perspectivă exclusiv antropocentrică şi geocentrică, oameni au 

creat un basm absurd şi de-a dreptul oribil referitor la un Dumnezeu cu formă umană care îşi conduce universul la 

fel ca un prinţ barbar şi ignorant dintr-un mic regat din Orientul Mijlociu. Ei i-au atribuit acestei fiinţe divine tot felul 

de slăbiciuni umane, cum ar fi vanitatea, inconstanţa şi ura, după care au creat o legendă stupidă şi lipsită de 

substanţă referitoare la păcatul originar, la ispăşirea prin sânge, la o pedeapsă infinită pentru nişte greşeli finite, şi în 

unele cazuri, chiar o doctrină oribilă referitoare la o tortură eternă sau la o fericire eternă predestinată. În realitate, în 

Biblie nu apare nici o astfel de teorie. Dacă şi-ar fi dorit propovăduirea unei astfel de doctrine, autorii Biblie ar fi 

afirmat-o răspicat undeva, dar nu au făcut-o. 



„Planul Mântuirii”, care apare atât de proeminent în predicile evanghelice şi în cărţile religioase din ultima 

generaţie, nu este menţionat nici în Biblie, nici în Coran. Nu a existat niciodată un astfel de aranjament în univers, iar 

Biblia nu îl afirmă în nici un caz. Inventatorii acestei doctrine nu au făcut altceva decât să ia câteva texte obscure din 

Geneză, câteva fraze disparate din scrisorile lui Pavel şi unul sau două versete izolate din alte părţi ale Scripturilor, 

punându-le împreună pentru a crea o învăţătură pe care au atribuit-o apoi Bibliei. În realitate, Iisus nu a avut nimic 

de-a face cu această învăţătură. L-am putea considera orice pe Iisus, numai un optimist de doi bani nu. Dimpotrivă, el 

ne avertizează adeseori că repetarea încăpăţânată a păcatului poate atrage după sine o pedeapsă foarte severă şi că 

cei care câştigă întreaga lume cu preţul integrităţii sufletului lor sunt nişte smintiţi. Iisus continuă însă afirmând că 

noi nu suntem pedepsiţi decât pentru greşelile noastre (de fapt, chiar de către ele) şi că orice om are un acces direct la 

Tatăl Ceresc cel atotputernic şi preaplin de iubire, indiferent cât de adânc s-a scufundat în rău şi în întinare, căci acest 

Dumnezeu îl va ierta – dacă va fi cazul – chiar şi de 7 ori 70 de ori, dându-i tăria de a se regăsi pe sine. 

În mod regretabil, învăţătura lui Iisus a fost interpretată greşit şi în alte privinţe. Spre exemplu, ea nu oferă 

nici o garanţie care să justifice ecleziasticismul, adică ierarhia de oficiali, sisteme sau ritualuri religioase. Iisus nu 

numai că nu a recunoscut aşa ceva, ba chiar a avut o atitudine cât se poate de anti-ecleziastică. De-a lungul vieţii sale 

publice, el s-a războit tot timpul cu ecleziaştii şi cu ceilalţi oficiali ai bisericii din propria sa ţară. Dintr-un instinct de 

autoconservare, aceştia l-au obstrucţionat cât au putut, după care l-au persecutat, simţind instinctiv că Adevărul 

propovăduit de el reprezenta începutul sfârşitului pentru ei. În cele din urmă au sfârşit prin a-l ucide. Iisus a ignorat 

complet pretenţiile acestor reprezentanţi ai bisericii că ei sunt mediatorii lui Dumnezeu. Cât despre ritualurile şi 

ceremoniile lor, acestea nu i-au trezit decât nerăbdarea şi dispreţul. 

După toate aparenţele, natura umană este predispusă să creadă numai ceea ce îşi doreşte să creadă. Aşa se 

explică de ce atât de mulţi oameni refuză să îşi dea osteneala să cerceteze Scripturile cu o minte deschisă. Spre 

exemplu, oameni altminteri oneşti s-au autointitulat lideri creştini, acordându-şi titluri pompoase, după care s-au 

îmbrăcat în haine elaborate şi superbe pentru a-i impresiona pe enoriaşi, în pofida faptului că Învăţătorul lor le-a 

interzis în modul cel mai explicit acest lucru: „Voi însă să nu vă numiţi rabini, că unul singur este Învăţătorul vostru: 

Hristos, iar voi toţi sunteţi fraţi” (Matei 23:8). De asemenea, el i-a denunţat pe farisei ca ipocriţi, căci „le place să stea 

în capul mesei la ospeţe şi în băncile dintâi, în sinagogi” şi „leagă sarcini grele şi cu anevoie de purtat şi le pun pe 

umerii oamenilor”, creând tot felul de reguli şi de regulamente. 

Aşa cum vom vedea mai târziu, Iisus a descurajat în mod explicit punerea accentului pe ceremoniile şi 

regulile exterioare, îndeosebi pe cele greu de îndeplinit, insistând în schimb asupra spiritului în care se comportă 

oamenii. Mai mult, el a propovăduit numai principii, conştient că atunci când spiritul este adecvat, detaliile se vor 

aranja de la sine şi că „adevărul înţeles în sens literal ucide, în timp ce cel înţeles în spiritul lui dă viaţă”, aşa cum se 

putea vedea cu uşurinţă în exemplul trist al fariseilor. Din păcate şi în pofida acestui lucru, istoria creştinismului 

ortodox este alcătuită în mare măsură din încercări de a impune tot felul de reguli externe oamenilor. Un caz izbitor 

care ilustrează acest lucru este încercarea puritanilor de a impune Sabatul din Vechiul Testament creştinilor, deşi 

această lege este pur evreiască, iar pedepsele feroce aplicate pentru nerespectarea ei se refereau exclusiv la profanarea 

zilei de sâmbătă. Iisus însuşi a descurajat în mod particular respectarea superstiţiei Sabatului, afirmând răspicat că 

acesta a fost creat de oameni, şi nu invers, şi insistând că omul poate face orice doreşte în această zi. De-a lungul 

întregii sale învăţături, el sugerează clar că a sosit timpul ca oamenii să îşi facă din fiecare zi un Sabat spiritual, prin 

cunoaşterea şi practicarea tuturor lucrurilor într-o lumină spirituală. 

De altfel, este evident că dacă Sabatul evreiesc le-ar fi impus creştinilor, aceştia nu l-ar respecta, aşa cum nu 

respectă nici duminica creştină. 

Pe de altă parte, foarte mulţi creştini moderni realizează că Biblia nu conţine nici un sistem teologic de genul 

celui creat de biserică, motiv pentru care renunţă complet la teologie, dar continuă să se cramponeze de creştinism, 

căci intuiesc că acesta reprezintă Adevărul. Această atitudine nu are o justificare logică, căci nici ei nu dispun de 

Cheia Spirituală care traduce inteligibil învăţăturile lui Iisus. Prin urmare, ei încearcă să îşi raţionalizeze aşa cum pot 

atitudinea. Aceasta este dilema celor care nu au credinţa oarbă a ortodoxiei, dar nu cunosc nici interpretarea 

spirituală a Creştinismului Ştiinţific. De aceea, argumentele pe care şi le găsesc singuri aparţin de regulă 



unitarianismului învechit. Chiar dacă nu resping întru totul miracolele, ei se simt totuşi neconfortabil atunci când se 

gândesc la ele. Şi-ar dori ca ele să nu apară deloc în Biblie şi s-ar bucura sincer dacă ar putea scăpa de această povară. 

O lucrare publicată recent de un cleric binecunoscut, intitulată Viaţa lui Iisus, ilustrează perfect cât de greşită 

este această poziţie. Autorul este de acord că Iisus a ajutat câţiva oameni să se vindece, dar trage linia aici, nefiind de 

acord cu nici un alt miracol făcut de acesta. El consideră aceste miracole simple legende fantastice ţesute în jurul lui 

Iisus, aşa cum se obişnuia în acele timpuri cu foarte multe personaje istorice. Spre exemplu, atunci când se aflau pe 

lac în timpul furtunii, ucenicii lui Iisus erau foarte speriaţi şi s-au gândit la învăţătorul lor, lucru care i-a calmat. Acest 

„adevăr” a fost exagerat mai târziu şi transformat într-un basm absurd în care Iisus a venit la ucenici mergând pe 

apă. Cu o altă ocazie, el a reformat un păcătos, ridicându-l din mormântul păcatului, lucru transformat peste ani în 

legenda ridicolă că a înviat din morţi pe cineva. La fel, într-o noapte Iisus s-a rugat cu ardoare, atingând o stare de 

beatitudine care i s-a reflectat pe faţă. Petru, care adormise, s-a trezit, iar în confuzia sa (în starea sa dintre veghe şi 

somn), lui i s-a părut că l-a văzut pe Moise. Aşa s-a născut legenda Schimbării la Faţă. Şi aşa mai departe. 

Nu pot decât să îmi exprim simpatia pentru cei care, fascinaţi de frumuseţea şi de misterul Evangheliilor, 

dar în absenţa Cheii Spirituale, apelează la bunul simţ şi la cunoaşterea ştiinţifică pentru a le interpreta. Din păcate, 

acest lucru nu îi ajută prea mult. Dacă miracolele efectuate de Iisus nu s-au întâmplat, restul poveştii Evangheliilor îşi 

pierde orice semnificaţie. Dacă Iisus nu a crezut cu adevărat că acestea erau posibile şi nu le-ar fi realizat în mod 

constant şi repetat, dacă nu ar fi crezut şi nu ar fi propovăduit foarte multe lucruri care contravin filozofiei 

raţionaliste dezvoltate în secolele XVIII-XIX, mesajul Evangheliilor ar fi haotic, contradictoriu şi lipsit de orice 

semnificaţie. Nu putem ieşi din această dilemă afirmând că Iisus nu era interesat de convingerile şi de superstiţiile 

curente ale epocii sale, acceptându-le mai mult sau mai puţin pasiv, căci ceea ce îl interesa cu adevărat 

era caracterul oamenilor. Acest argument este slab, căci caracterul trebuie să includă o reacţie inteligentă şi vitală în 

faţa vieţii, inclusiv anumite convingeri bine definite referitoare la ceea ce contează cu adevărat. 

Miracolele chiar au avut loc. Toate faptele relatate în cele patru Evanghelii s-au petrecut, inclusiv multe 

altele, „care, dacă ar fi scrise, întreaga lume nu ar putea conţine toate cărţile care le-ar descrie pe toate”. Iisus însuşi 

şi-a justificat învăţăturile aparent ciudate, dar sublime, prin faptele sale, ba chiar a spus, referindu-se la cei care 

studiază şi practică aceste învăţături: „Lucrările pe care le-am făcut eu le vei putea face şi voi, ba chiar şi altele mai 

mari”. 

La urma urmelor, ce înseamnă un miracol? Cei care neagă posibilitatea miracolelor sub pretextul că 

universul este un sistem perfect ordonat şi legiferat care nu acceptă nici o excepţie, au în felul lor dreptate, dar lumea 

în care trăim şi ale cărei legi le cunoaştem nu reprezintă decât un fragment din totalitatea universului. Există şi alte 

legi pe care noi nu le cunoaştem, legi superioare, de care cele inferioare ascultă. Invocarea unei legi superioare nu 

reprezintă în nici un caz o încălcare a legii, căci ea face parte integrantă din constituţia generală a universului. Cu alte 

cuvinte, dacă ar reprezenta o încălcare reală a legii, miracolele ar fi într-adevăr imposibile, dar ele devin posibile în 

măsura în care nu fac decât să ocolească legile şi limitările obişnuite ale planului fizic, ridicându-se mai presus de 

acesta. 

Să luăm un exemplu: să presupunem că într-o zi de luni faci anumite lucruri care vor genera anumite 

consecinţe până la sfârşitul săptămânii. Poate fi vorba de consecinţe legale, eventual foarte neplăcute, ca urmare a 

deciziei unui tribunal. La fel de bine, ar putea fi consecinţe fizice legate de corp. Un medic competent ţi-ar putea 

spune că trebuie să faci o operaţie periculoasă sau chiar că nu mai ai nici o şansă de recuperare. Dacă îţi poţi eleva 

conştiinţa mai presus de limitările planului fizic şi material (aceasta fiind descrierea ştiinţifică a ceea ce numim în 

mod normal rugăciune), condiţiile din acest plan se vor schimba şi tu vei putea evita tragedia legală într-o manieră 

neprevăzută şi aparent imposibilă, sau te vei vindeca fără a mai fi necesar să fii operat sau să mori. 

Cu alte cuvinte, miracolele – în înţelesul cel mai popular al cuvântului – se pot petrece oricând, ca rezultat al 

rugăciunii. Rugăciunea schimbă efectiv realitatea din acest plan fizic. Ea face ca lucrurile să se deruleze într-o manieră 

diferită decât dacă nu ar fi fost rostită. Nu contează cu ce dificultate te confrunţi, sau ce cauze au condus la ea. Dacă 

te vei ruga suficient de mult şi cu perseverenţă, tu vei putea ieşi din ea. 



De altfel, rugăciunea este în acelaşi timp o ştiinţă şi o artă. Acestei ştiinţe şi arte şi-a dedicat Iisus cea mai 

mare parte a ministeriatului său. Miracolele descrise în Evanghelii s-au întâmplat tocmai pentru că Iisus deţinea 

înţelegerea spirituală capabilă să îi confere o putere mai mare a rugăciunii decât a oricărui alt om care a trăit vreodată 

până la el sau după el. 

Mai există o interpretare a Bibliei pe care trebuie să o examinăm. Tolstoi s-a străduit să pună în aplicare 

Predica de pe Munte, considerând-o un ghid practic pentru viaţa de zi cu zi, dar interpretându-i preceptele într-o 

manieră literală, nu spirituală, căci nu credea în Planul Spiritual. Renunţând la restul Bibliei, cu excepţia celor patru 

Evanghelii, şi denunţând toate miracolele, el a făcut o încercare eroică, dar inutilă, de a combina creştinismul cu 

materialismul. Nu este de mirare că a eşuat. În acest fel, el nu a rămas în istorie ca fondator al unei noi mişcări 

religioase, ci ca un om al cărui anarhism pragmatic promulgat însă cu toată forţa geniului său a pavat calea către 

Revoluţia Bolşevică, aşa cum Rousseau a pavat calea către Revoluţia Franceză. 

Singura care poate debloca misterul învăţăturilor din Biblie în general, şi cele ale Evangheliilor în particular, 

este Cheia Spirituală. Numai aceasta ne poate explica miracolele descrise aici, arătând faptul că acestea au fost 

realizate pentru a ne dovedi că şi noi putem realiza astfel de fapte ieşite din comun, transcenzând pentru totdeauna 

păcatul, boala şi limitarea. Dacă deţinem această cheie, noi putem evita simplele inspiraţii verbale şi superstiţiile 

literale, înţelegând că Biblia este într-adevăr cea mai preţioasă şi mai autentică dintre toate valorile moştenite de 

umanitate. 

Privită dintr-o perspectivă strict istorică, Biblia este o colecţie de documente scrise de tot felul de oameni, în 

diferite circumstanţe, de-a lungul a sute de ani. Acestea sunt rareori originale, ci reprezintă redactări şi compilaţii ale 

unor fragmente mai vechi, ale căror autori nu sunt cunoscuţi cu certitudine. Acest lucru nu afectează în nici un fel 

scopul spiritual al Bibliei, fiind complet lipsit de relevanţă. Cartea rămâne un rezervor inepuizabil de Adevăr 

Spiritual, scris sub o inspiraţie divină, iar maniera în care a ajuns la noi pur şi simplu nu contează. Numele autorilor 

diferitelor capitole sunt la fel de lipsite de importanţă ca şi cele ale scribilor lor, în cazul în care aceştia au folosit aşa 

ceva. Adevăratul autor al cărţii este Înţelepciunea Divină, iar acest lucru este singurul lucru care ar trebui să ne 

preocupe. Criticile aduse Bibliei se referă în primul rând la aspectele istorice, ratând complet conţinutul spiritual al 

Scripturilor. De aceea, ele nu au nici o importanţă din punct de vedere spiritual. 

Mesajul spiritual este transmis în Biblie prin intermediul relatărilor istorice, biografice, lirice şi al altor forme 

poetice, dar mai presus de toate prin intermediul parabolelor, care descriu cel mai bine adevărul metafizic. În unele 

cazuri, aceste parabole au fost interpretate de oameni ca adevăruri literale, aparent contradictorii între ele. Povestea 

lui Adam şi Eva, respectiv a Grădinii Paradisului, este unul din aceste exemple. Dacă este înţeleasă corect, avem de-a 

face cu una dintre cele mai reuşite parabole. În mod evident, autorul ei nu şi-a propus niciodată ca ea să fie 

interpretată însă la modul literal (ca o poveste care s-a petrecut dintr-o perspectivă istorică), dar exact aşa a fost 

interpretată ea de oamenii cu mintea îngustă, fapt care a generat nenumărate consecinţe absurde. 

Cheia Spirituală a Bibliei ne ajută să ieşim din aceste dificultăţi, dileme şi inconsistenţe aparente, evitând 

astfel poziţiile false ale ritualismului, evanghelismului şi liberalismului, întrucât ne oferă Adevărul pe tavă. Iar acest 

Adevăr nu este altul decât faptul uluitor, dar incontestabil, că întreaga lume exterioară – de la corpul fizic la lucrurile 

obişnuite ale vieţii, la vânturi şi ploi, la nori, la pământul însuşi – este supusă gândurilor omului, care le poate 

guverna atunci când înţelege acest Adevăr. Departe de a fi o închisoare a circumstanţelor aleatorii, aşa cum cred cei 

mai mulţi dintre oameni, lumea exterioară nu are un caracter în sine, nici bun, nici rău. Ea nu are decât caracterul pe 

care i-l dăm noi prin gândurile noastre, mulându-se după acestea, indiferent dacă suntem sau nu conştienţi de acest 

lucru, ori dacă ni-l dorim sau nu. 

Fără nici o excepţie, gândurile din mintea ta, sau Locul tău Secret, după cum s-a exprimat Iisus, îţi 

modelează destinul într-un sens sau în altul. De fapt, adevărul este că experienţele vieţi nu sunt altceva decât simple 

expresii exterioare ale gândurilor noastre interioare. Dacă înţelegem acest lucru, ne vom putea alege singuri 

gândurile pe care dorim să le cultivăm. La început ne va fi greu să ieşim din vechile tipare mentale, dar acest lucru nu 

este imposibil. Noi nu numai că ne putem alege gândurile, ci chiar o facem, chiar dacă nu ne dăm seama, modelându-



ne astfel viaţa în funcţie de acestea. În acest fel, putem vorbi de o ordine şi de o justiţie perfectă în univers. Nimeni nu 

suferă pentru păcatul originar al altui om, dar toată lumea culege exact ce a semănat. Avem cu toţii un liber arbitru, 

care se manifestă înainte de toate prin gândurile pe care le cultivăm. 

Aceasta este esenţa mesajului propovăduit de Iisus. Aşa cum vom vedea în continuare, acesta este mesajul 

care transpare în întreaga Biblie, chiar dacă nu este exprimat întotdeauna cu o claritate de cristal. În primele capitole 

ale cărţii el este mai degrabă voalat, putând fi recunoscut, dar cu mai multă dificultate. Pe măsură ce avansăm însă cu 

lectura, el devine din ce în ce mai uşor de recunoscut, iar lumina lui străluceşte din ce în ce mai puternic, până când 

devine absolut clară în învăţătura lui Iisus Hristos. Adevărul nu se schimbă niciodată, dar depinde cum este înţeles în 

acest plan material. De-a lungul istoriei, această înţelegere s-a îmbunătăţit continuu. De fapt, ceea ce numim progres 

nu este altceva decât expresia exterioară a înţelegerii umanităţii referitoare la Dumnezeu. 

Iisus Hristos a sintetizat perfect acest Adevăr, propovăduindu-l complet şi profund, şi mai presus de toate, 

demonstrându-l prin propriul său exemplu personal. Marea majoritate a oamenilor pot înţelege din punct de vedere 

intelectual această idee şi consecinţele ei. Noi dorim să facem însă o demonstraţie diferită. Acceptarea Adevărului 

reprezintă primul pas, dar numai după ce demonstrăm că ne aparţine cu adevărat. Iisus a dovedit tot ce a 

propovăduit, inclusiv Învierea din morţi. Din motive pe care nu le pot comenta aici, ori de câte ori depăşim o 

dificultate prin rugăciune, noi ajutăm întreaga umanitate, inclusiv cea din trecut şi cea din viitor, să depăşească acest 

tip particular de dificultate. Prin transcenderea tuturor dificultăţilor prin care a trecut vreodată umanitatea, şi 

îndeosebi a morţii, Iisus a realizat o lucrare cu o valoare unică şi incalculabilă pentru rasa umană, putând fi 

considerat astfel pe bună dreptate Mântuitorul acesteia. 

Într-un moment al ministeriatului său public pe care el l-a considerat oportun, Iisus a decis să îşi sintetizeze 

toate învăţăturile într-o serie de predici pe care le-a ţinut probabil de-a lungul mai multor zile, în care trebuie să fi 

ţinut 2-3 conferinţe pe zi. Cineva a comparat destul de inspirat acest lucru cu o şcoală de vară din zilele noastre. 

Iisus s-a folosit de acest prilej pentru a-şi sintetiza mesajul într-o formă perfect coerentă şi uşor de înţeles. În 

mod evident, mai mulţi participanţi la aceste prelegeri au luat notiţe, iar mai târziu acestea au fost editate în ceea ce 

am ajuns să numim Predica de pe Munte. Autorii celor patru Evanghelii şi-au selectat materialele pentru textele lor în 

funcţie de propriile lor obiective, iar cel care ne oferă cea mai completă şi mai atentă versiune a Predicii de pe Munte 

este Matei. Relatarea sa reprezintă poate cea mai perfectă codificare a religiei lui Iisus Hristos, motiv pentru care am 

ales-o ca bază pentru acest manual. Consider că ea atinge toate punctele esenţiale, că este în acelaşi timp practică şi 

personală, bine definită, specifică, dar profund iluminatoare. Odată înţeleasă adevărata semnificaţie a instrucţiunilor, 

tot ce mai trebuie să facem este să începem să le punem în aplicare pentru a obţine rezultate imediate. Rezultatele pe 

care le vom obţine vor depinde exclusiv de sinceritatea şi de profunzimea cu care vom aplica aceste precepte. Acest 

lucru depinde de fiecare dintre noi. „Nimeni nu poate mântui sufletul fratelui său şi nu poate plăti datoria acestuia”. 

Noi putem (şi trebuie) să ne ajutăm unii pe ceilalţi în diferite ocazii speciale, dar pe termen lung fiecare dintre noi 

trebuie să îşi realizeze propria lucrare personală, renunţând la „păcat” dacă nu doreşte să atragă asupra sa 

consecinţele cele mai neplăcute. 

Dacă doreşti să îţi transformi cu adevărat viaţa, să te transformi pe tine însuţi, să devii un alt om mai bun în 

faţa lui Dumnezeu şi a semenilor tăi, dacă îţi doreşti să te bucuri cu adevărat de sănătate şi de pace interioară, dar şi 

de dezvoltarea spirituală, ei bine, Iisus Hristos ţi-a arătat foarte limpede ce ai de făcut în Predica sa de pe Munte. 

Sarcina nu va fi una uşoară, dar se ştie că ea poate fi îndeplinită, căci există oameni care au făcut deja acest lucru. Va 

trebui să plăteşti însă un preţ, care constă în punerea în aplicare a acestor principii în toate domeniile vieţii tale, în 

toate activităţile tale de zi cu zi, indiferent dacă îţi doreşti sau nu acest lucru, şi cu deosebire atunci când nu ţi-l 

doreşti 

 


